
 

 

 

Acta de la  XII Trobada d’Entitats del Parc de la Serralada de Marina 

24 d’octubre de 2023 

 

Per part del Parc: Cinta Pérez, Directora del Parc de la Serralada de Marina, Carles 
Passarell, tècnic de conservació, i Toni Navarrete, tècnic d’ús públic i educació 
ambiental del parc. 

També hi participen Juana Barber, cap del Servei de Gestió de Parcs Naturals i Núria 
Parpal, directora del projecte Life eCOadapt50 

 

Entitats assistents: 

 

Associació Amics Museu de Montcada i Reixac 

La Màquia 

Grup Excursionista CIM de Montcada 

Associació Amics de Reixac 

ALOC 

Vinya Vall de Betlem 

Agrupació Excursionista de Bufalà 

La Horda 

Associació Els Verds de Badalona 

Escola de natura Angeleta Ferrer 

ADF La Serralada 301 

Amics del Monestir de Sant Jeroni de la Murtra 

Conreu Sereny SCCL 

Associació La Xopera  

Associació Torre dels Frares  

Associació Propietaris Conservació Natura 

Associació de Propietaris Forestals de la Serralada Litoral Central 

 



 

 

 

La directora del Parc de la Serralada de Marina dóna la benvinguda i agreix la 
participació de tots els representants de les entitats assistents. 

 

La Juana Barber, cap del Servei de Gestió de Parcs Naturals, fa una introducció del 
projecte Life eCOadapt50, en què participa el territori de la Xarxa de Parcs Naturals i 
entre ells el Parc de la Serralada de Marina. 

 

La Núria Parpal, directora del projecte Life eCOadapt50, presenta aquest projecte 
d’adaptació al canvi climàtic que està liderat per l’Àrea d’Acció Climàtica de la Diputació 
de Barcelona i que compta amb vint-i-quatre socis, tant de l’administració com d’entitats 
i institucions de la societat civil. L’objecte de la reunió d’avui, a més a més de presentar 
el projecte, és poder constituir la Trobada d’entitats com a living lab (espai de trobada i 
participació) del projecte europeu Life eCOadapt50. 

 

Trobareu més informació sobre el projecte i la seva evolució a l’espai web: 

https://www.diba.cat/es/web/mediambient/life-ecoadapt50 

 

Es considera que seria interessant que la trobada d'entitats sigui aquest espai de 
participació, ja que es troba constituït, tot i que es pot ampliar a altres entitats si es creu 
necessari. Des de la direcció del projecte s'acompanyarà en tot moment el procés i 
s'adaptarà al territori. La primera fase hauria de ser arribar a elaborar un estudi de 
vulnerabilitats per posteriorment buscar accions per abordar-les. 

 

Els participants van poder expressar els seus dubtes i suggeriments i es va aclarir que 
es tracta del tret de sortida d’un projecte que crida a l’acció i que s’allargarà fins al 2030. 

 

En Francesc Giró en representació de l’Associació de Propietaris Forestals de la 
Serralada Litoral Central pregunta com es vertebraran les estratègies de les 
associacions de propietaris forestals amb aquets projecte. 

 

La Núria Parpal aclareix que l’objectiu és treballar amb totes les entitats del territori i que 
el sector forestal, en aquests cas, és estratègic. 

 

En Francesc Alfambra d’Els Verds de Badalona pregunta sobre al paper dels 
ajuntaments en aquest projecte. La directora del projecte comenta que són part del 

https://www.diba.cat/es/web/mediambient/life-ecoadapt50


 

 

 

projecte. En el cas del Consorci del Parc de la Serralada de Marina també es  presentarà 
el projecte a l’Assemblea, com a òrgan de govern i gestió del parc,  per la seva implicació 
en el procés. 

 

En Raúl Segra de l’Associació Torre dels Frares pregunta si no es convidaran entitats 
conservacionistes tipus Depana per tenir totes les visions. S'explica que en aquest 
moment no són socis del projecte, però si són agents del territori o es considera 
necessari podrien participar-hi, tot i que el projecte compta amb associacions 
naturalistes de caire local. 

 

L’Antonio Álvarez de l'Associació La Màquia planteja que s'hauria d'implicar més als 
ajuntaments en la sensibilització de la població vers el medi natural i l'ús que es fa d'ell. 

 

Diferents participants a la trobada fan comentaris al respecte, hi ha una percepció de 
que alguns ajuntaments es desentenen de tot el que no és urbà. S’aclareixen una mica 
les competències de cada institució, i es confirma que la tasca de l'equip del parc, entre 
d’altres funcions, és detectar situacions anòmales i comunicar-les als ajuntaments. 

 

En Josep Manel Gómez de la Xopera diu respecte al vandalisme que a les escoles no 
es treballa prou el tema ambiental. Des del parc s'expliquen els diferents programes 
d’educació ambiental que s'adrecen als alumnes de les escoles dels municipis del parc, 
i altres accions a la població en general, com les activitats del viu el parc, o a través dels 
equipaments o de les biblioteques. 

 

Alguns representants comenten que la manca de responsabilitat sobre la natura és un 
problema social molt estès. 

 

També es demana sobre l’estat de la incorporació del municipi de Sant Fost de 
Campsentelles al Parc. La Cinta Pérez explica que estem a punt de lliurar el document 
d’aprovació inicial a l’ajuntament, que és qui ho haurà de lliurar a la Generalitat per iniciar 
la seva tramitació. 

 

En Raúl Segra de l’Associació Torres dels Frares comenta que la Diputació hauria de 
comprar terrenys o propietats de manera que la gestió d’aquestes finques estigués 
garantida des d’un punt de vista conservacionista. La Juana Barber comenta que això 
es fa en ocasions, tot i que ara no hi ha aquesta opció sobre la taula. 



 

 

 

 

La Dolors Clotas de la cooperativa Conreu Sereny agraeix la presentació del projecte 
Life eCOadapt50 i considera que és una oportunitat per fomentar el sector primari als 
espais periurbans que normalment estan abandonats. 

 

En Francesc Alfambra, comenta que en una actuació que van realitzar a una mina 
d’aigua van avisar els Agents Rurals de la trobada d’un cau de guineu, i que passat un 
temps aquests no havien realitzat encara cap acció. I que els agents rurals haurien de 
dependre de l’administració que gestiona el medi natural i no dels cossos de seguretat. 

 

L’Ignasi Niubo de la Vinya Vall de Betlem comenta que al nou Pla Urbanístic Metropolità 
que està apunt d’aprovar-se no es fomenten els espais agrícoles. Demana si s’ha 
consultat al parc. La Cinta Perez i la Joana Barber manifesten que no tenen informació 
sobre aquest tema i que ho consultaran. 

 

L’Antonio Álvarez de La Màquia comenta que fa mesos que han fet una denúncia del 
camp de tir i que cap administració no els ha donat una resposta. I que això provoca que 
en molts casos es facin incompliments de la regulació o normativa perquè l’administració 
acaba sense actuar. 

 

Agraint l’assistència i participació de tothom, es dona per finalitzada la sessió a les 21.00 
hores. 


